
احداث ۱۰ هزار مگاوات نيروگاه تجديدپذير 
ط�ي چه�ار س�ال ب�ا اس�تفاده از ظرفي�ت 
مردم�ي از جمله م�واردي بود ك�ه وزير نيرو 
وعده آن را م�ي داد، اما امروز تنه�ا با نگاهي 
گذرا مشخص اس�ت كه درصد بس�يار كمي 
از اين وعده  محقق ش�ده. مي�زان راه اندازي 
ني�روگاه  تجديدپذي�ر ب�ه ق�دري ناچي�ز 
اس�ت كه باي�د آن را »هيچ« در نظ�ر گرفت. 

به رغم اينك��ه بخش بزرگ��ي از ان��رژي جهان 
توسط س��وخت هاي فس��يلي تأمين مي شود، 
اما  كش��ورهاي زيادي در دنيا به س��مت منابع 
ان��رژي تجديدپذي��ر حركت و س��رمايه گذاري 
هنگفتي روي انرژي هاي پ��اك كرده اند. ايران 
اما به رغم اينكه از لح��اظ جغرافيايي، تابش نور 
خورشيد و بادهاي پرس��رعتي دارد، توجهي به 
اين ظرفيت مناسب نداشته و از آن بهره برداري 
نكرده است. هر چند مس��ئولان بارها و بارها به 
اس��تفاده از اين انرژي تأكيد دارن��د، اما نتيجه 
اقدامات انجام شده  آنها، آمار و ارقام تأسف باري 
است كه هيچ طور نمي توان از آن دفاع كرد. شايد 
به همين دليل باش��د كه آنها همه كارهايش��ان 
را به آين��ده حواله مي دهند و ب��ه اصطلاح وقت 
مي خرند؛ مسئولان حوزه انرژي مي گويند قرار 
است تا ماه ها يا حتي س��ال هاي آينده چنين و 
چنان كنند، آنها وعده هاي جديدي مي دهند كه 
به عقيده كارشناسان احتمال اجرايي شدن اين 

وعده ها وجود ندارد. 
 از حرف تا عمل

طي سال گذشته كمتر از 5 درصد از اهداف دولت 
براي توليد  برق تجديدپذير محقق ش��د؛ يعني 
در خوش بينانه ترين حالت يك بيس��تم اهداف 
ترسيم شده شان! اين در حالي است كه همچنان 
مس��ئولان مربوطه وع��ده اس��تفاده از ظرفيت 
انرژي ه��اي تجديدپذي��ر را در روزه��اي آينده 
مي دهند، مثلًا اينكه در سال جديد اعلام شده كه 
ظرفيت را پنج برابر خواهند كرد، اما مگر امكان 
اين كار با تيمي كه پيش از اين س��ابقه اجرايي 

خوبي در اين زمينه نداشته است، وجود دارد؟ 
سهم انرژي هاي تجديدپذير تقريباً در همه جاي 
جهان رو ب��ه افزايش اس��ت. از انگليس و امريكا 
تا چين و ژاپن، حتي همس��ايگان ترك و عرب 
كه همه شان از ما جلوتر هس��تند، اما مسئولان 
حوزه انرژي در كشورمان طوري رفتار مي كنند 
كه انگار فقط ما نفت و گاز داريم و نه چيز ديگر، 
غافل از اينكه همين نفت و گاز هم در حال تمام 
شدن است! آنها به حرف مي گويند كه استفاده از 

انرژي هاي تجديدپذير ضرورت است و در عمل 
از توسعه نيروگاه هايي كه با سوخت فسيلي كار 

مي كنند، دست بر نمي دارند. 
 توس�عه انرژي ه�اي پ�اك ض�رورت نه 

انتخاب
با توجه ب��ه ناترازي برق در كش��ور و همچنين 
ناترازي فزاينده گاز در كشور، توسعه نيروگاه هاي 
فسيلي پاسخگوي رشد مصرف نيست و ما ناگزير 
به توسعه انرژي هاي تجديدپذير هستيم. اين را 
نايب رئيس انجمن سازندگان و تأمين كنندگان 
كالا و خدمات انرژي هاي تجديدپذير )ساتكا( 
اسفندماه س��ال گذش��ته در جمع خبرنگاران 
گفت، اما چه مكان هاي��ي براي اين كار انتخاب 
ش��ده اند، محمد جواد موس��وي در اين رابطه 
اظهار داشت: »توس��عه تجديدپذيرها نه فقط 
توسط س��رمايه گذاران و در زمين هاي بياباني 
و منابع طبيعي مي بايس��ت انجام ش��ود، بلكه 
همانند ديگر كشورهاي دنيا مشتركان خانگي 
و صنايع نيز مي توانند به اح��داث نيروگاه هاي 
تجديدپذير به ويژه خورش��يدي اقدام كنند. « 
اين مقام مسئول به صراحت اعلام مي كند كه 
راهي جز توسعه انرژي تجديدپذير نيست و از 
همه ظرفيت ها هم بايد استفاده شود، اما كارنامه 
عملكرد مسئولان تا امروز نشان مي دهد كه آنها 
راه را به بيراهه رفته ان��د و كمتر توجهي به اين 

موضوع داشته اند. 
 غفلت ما از ارزان ترين انرژي 

۹۰  درصد مسئولان كشورمان به اشتباه و در اثر 
عدم اطلاع و محاسبات غلط فكر مي كنند، انرژي 
تجديدپذير بادي و خورش��يدي كالاي لوكس و 
گراني است، اما سخت در اشتباهند. با اطمينان 
مي توان گفت كه اگر پول صرف توسعه فناوري 
انرژي تجديدپذير شود و توس��عه پيدا كند، اگر 
تقاضا براي آن ايجاد شود و ظرفيت افزايش پيدا 
كند، آن وقت تبديل به ارزان ترين انرژي مي شود. 
آمار ها در سال هاي ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ حاكي است 
س��رمايه گذاري در بخش انرژي تجديدپذير به 
ويژه بادي و خورش��يدي از س��رمايه گذاري در 
سوخت هاي فسيلي بيشتر شده است. در دو دهه 
اخير در جهان، تحقيقات زيادي در زمينه توسعه 
فناوري توربين هاي بادي و پنل هاي خورشيدي 
انجام شده است و در نتيجه آن، امروز ارزان ترين 
نوع توليد انرژي الكتريك��ي، توربين هاي بادي 
مستقر در خشكي هستند، بنابراين اينها زنجيروار 
به هم وصل هستند، يعني وقتي سرمايه گذاري و 
تقاضا زياد شود، فناوري هم توسعه خواهد يافت، 
اين سرمايه گذاري و تقاضا و نيز تحولاتي كه در 

انرژي بادي و خورش��يدي مش��اهده مي كنيم، 
باعث شده است قيمت تمام شده آن پايين بيايد و 
وارد چرخه مثبتي شود. اينها يعني آينده متعلق 
به كش��ور هايي اس��ت كه بر انرژي تجديدپذير 
تمركز كرده اند و خودشان را براي دوران پس از 
سوخت هاي فسيلي آماده مي كنند؛ اقدامي كه ما 

از آن غافل شده ايم. 
 عملكرد ساتبا؛ تقريباً هيچ!

قبلًا »سانا« به عنوان سازمان انرژي هاي نو ايران 
فعاليت مي ك��رد و پس از آن »س��اتبا« يا همان 
سازمان انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري انرژي 
برق تأسيس شد. اين سازمان با حدود ۴۰۰ نيرو 
و يك دستگاه عريض و طويل شروع به كار كرده 
تا زمينه توسعه انرژي تجديدپذير را تسهيل كند، 

اما آيا بهره وري كافي را داشته است؟ 
هاشم اورعي، رئيس اتحاديه انجمن هاي انرژي 
ايران در رابطه با عملكرد س��اتبا براي اس��تفاده 
از انرژي ه��اي تجديدپذير به »جوان« مي گويد: 
»سال گذشته س��اتبا اعلام كرد كه 1۰ مگاوات 
نيروگاه ب��ادي راه اندازي شده اس��ت، اين يعني 
فقط دو توربين بادي؛ يعني قطره در مقايس��ه با 
اقيانوس! در زمينه راه اندازي نيروگاه خورشيدي 
نيز بايد گفت كه حداقل در شش ماهه دوم سال 
گذشته، ۴/5 مگاوات به ش��بكه وارد شده است، 
بنابراين اگر اين اع��داد را بخواهيم نگاه كنيم و 
بگوييم چه كاري در سال 1۴۰۲ انجام شده است، 
بايد گف��ت »هيچ«! البت��ه اين »هي��چ« به آن 
معناست كه نيروگاه خورشيدي و بادي راه اندازي 

نشده تا به شبكه برق متصل شود.«
او ادامه مي دهد: »پاييز س��ال گذش��ته بود كه 
آقاي رئيس جمهور به س��اتبا رفت و مس��ئولان 
ساتبا مراس��م امضا براي قرارداد ۴ هزار و 5۰۰ 
مگاوات برگ��زار كردند و جش��ن گرفتند، بعد از 
آن آق��اي رئيس جمهور اعلام كرد ك��ه تا پيك 
مصرف برق در سال 1۴۰۳ كه در حال حاضر نيز 
دو ماه از آن باقي مانده، بايد اين ظرفيت ۴ هزار 
و 5۰۰ مگاواتي به ش��بكه برق وصل شود، خب 
اين نش��دني اس��ت. چراكه مي بينيم طي شش 
ماه، فقط ۴/5 مگاوات انرژي خورشيدي به شبكه  
وصل ش��ده پس چطور مي توان توقع داشت كه 
در اين دو ماه باقي مانده ۴ هزار و 5۰۰ مگاوات به 

شبكه برق متصل شود؟«
 سرعت حلزوني انجام كارها

اورعي اظهار م��ي  دارد: »اصلًا اع��داد و ارقام با 
برنامه هايي كه از سوي مسئولان اعلام مي شود 
با يكديگر همخواني ندارد. اين برنامه ها شبيه 
به اين مي ماند كه مثلًا يك دونده شش دقيقه 

طول بكشد تا دور زمين را بدود بعد به او بگوييد 
اين بار ش��ش ثانيه اي دور زمي��ن را بدو، خب 

نمي شود.«
او مي گويد: »ش��وراي اقتصاد تصويب كرده كه 
۳هزار م��گاوات ني��روگاه بادي اجرا ش��ود، اين 
خبري است كه همه ما را خوشحال كرد، اما ساتبا 
قرار اس��ت در ارديبهش��ت  و خرداد، تازه اسناد 
مناقصه اش را آماده كن��د؛ يعني به قدري كارها 
طول مي كشد و س��رعت حلزوني دارد كه گاهي 
اصل ماجرا  گم مي ش��ود و بيمار قب��ل از اينكه 
دارو به آن برسد، مي ميرد! من به شخصه با هفت 
شركت بزرگ خصوصي در داخل كشور صحبت 
كرده ام كه وقت��ي مناقصه آماده ش��د، بيايند و 
شركت كنند. آنها اما به دليل بي اعتمادي نسبت 
به اينكه آيا مي توانند پولشان را از دولت بگيرند، 

معلوم نيست كه بالاخره راضي شوند يا نه.«
 تيم فعلي، بزرگ ش�ده نيروگاه حرارتي 

است
شاهد آن هس��تيم كه مس��ئولان حوزه انرژي، 
وعده راه اندازي ني��روگاه حرارتي و تجديدپذير 
را دادند، اما تنها نيروگاه حرارت��ي را راه اندازي 
كردند و به وعده راه اندازي نيروگاه تجديدپذير 
كه كار مهم و درس��ت بود، عم��ل نكردند، چرا؟ 
اورعي در اين رابطه مي گويد: »به نظر مي رس��د 
كه تيم فعلي، نيروگاه حرارتي را بلد است و اصلًا 
بزرگ شده نيروگاه حرارتي است. در صورتي كه 
براي راه اندازي نيروگاه ه��اي تجديدپذير بايد با 
تحولات جهان جلو رفت، كاري ك��ه تا امروز به 

درستي انجام نشده است.«
او ادامه مي ده��د: »هر كاري انجام ش��ده فقط 
روي كاغذ بوده و مس��ئولان كارها را به يكديگر 
حواله داده اند. عملك��رد آنها فقط دو دليل دارد؛ 
اينكه كس��اني كه در اين حوزه سركار آمده اند و 
مش��غول كارند يا نمي دانند و صورت مسئله را 
درك نمي كنند و در حالت بدبينانه اين است كه 

آنها دروغ مي گويند.«
رئيس اتحاديه انجمن هاي انرژي ايران مي گويد: 
»مهم ترين كار اين اس��ت   تيمي ك��ه دارند كار 
مي كنند و مي داني��م كه كار را به درس��تي بلد 
نيستند يا اگر بلد هستند، اعتقادي به آن ندارند، 
يا هر دو. بايد تغيير كند. گاهي گفته مي شود كه 
»پول« و »فناوري« نيست، اما به نظر من فناوري 
وجود دارد و پول ه��م بخش خصوصي مي تواند 
پاي كار بيايد، اما بايد اعتمادسازي شود، چراكه 
عمده آنها دولتي ها را قبول ندارند و نسبت به آنها 
بدبين و بي اعتماد هستند و دولت را يك سازمان 

عريض و طويل و ناتوان مي بينند. «

تجديدپذيرهافسيليپيشميروند!
ورود افراد خبره و متعهد به گروه توسعه انرژي هاي تجديدپذير، لازمه توسعه انرژي هاي تجديدپذير

رئيس اتحاديه انجمن هاي انرژي ايران در گفت وگو با »جوان«: »فناوري« استفاده از انرژي هاي پاك را داريم 
و براي »پول« مورد نياز هم بخش خصوصي مي تواند پاي كار بيايد، فقط بايد اعتمادسازي شود

  معاون بهداشت وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي گفت: 
تا ارديبهشت ماه سال جاري، ۶۰ ميليون ايراني در قالب اجراي طرح 

سلامت خانواده، »مراقب سلامت« خواهند داشت. 
  معاون امور بين الملل قوه قضائيه در نامه اي به دادستان كل كشور، 
خواستار پيگيري جنايت رژيم صهيونيستي در حمله به كنسولگري 

كشورمان شد. 
  معاون توسعه مشاركت هاي مردمي كميته امداد از ثبت نام 1۳۴هزار 

حامي جديد در طرح اكرام ايتام و محسنين خبر داد. 
  رئيس كميته گردشگري شوراي شهر تهران با اشاره به تقارن ايام 
نوروز با ماه مبارك رمضان گف��ت: در اين ايام بنا بر آمار اعلام ش��ده، 
۳ميليون نفر از اماكن فرهنگي، گردشگري و موزه ها بازديد كردند كه 

اين ميزان بازديد طي 15 روز يك ركورد محسوب مي شود. 
  معاون برنامه ريزي اداره كل داروي سازمان غذا و دارو با اشاره به تأمين 
حدود ۴5۰ هزار عدد فاكت��ور۸ خوني طي س��ال 1۴۰۲  گفت: حدود 

۷۰درصد فاكتور مورد نياز كشور از طريق توليد داخل تأمين مي شود. 
  معاون پرورشي و فرهنگي وزارت آموزش و پرورش گفت: در سال 
گذشته 5 ميليون دانش آموز در فعاليت هاي پرورشي حضور داشتند 
كه يكي از بهترين فعاليت ها تئاتر مدرس��ه اي بود ك��ه 1۳ هزار گروه 

دانش آموزي در آن شركت كردند. 
  رئيس دانشگاه فني و حرفه اي از جذب ۳۳۰ عضو هيئت علمي در اين 

دانشگاه و تاسيس اولين دانشگاه فني و حرفه اي در آفريقا اشاره كرد. 
  رئيس شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه شوراي عالي امنيت ملي و 
هيئت دولت پرداخت مبالغ خريد اتوبوس ها را تصويب كردند و بانك 
مركزي بايد تأييد كند كه بانك شهر نيز مبالغ را بپردازد، از واريز قسط 

اول اتوبوس هاي برقي وارداتي به پايتخت خبر داد. 
  در حالي كه بيمه سلامت ادعاي پوشش حداكثري بيماران مختلف را 
دارد، عده زيادي از بيماران از جمله بيماران مبتلا به آلزايمر و مشكلات 
مغزي از دريافت پوش��ش بيمه اي اين بيمه محروم مانده و مجبور به 

پرداخت هزينه آزاد خدمات مورد نياز خود هستند. 
  سازمان جهاني بهداشت به مناسبت روز جهاني بهداشت در پيامي 
با اعلام اينكه بر اثر آلودگي هوا هر 5 ثانيه يك نفر در جهان جان خود را 
از دست مي دهد، اعلام كرد: در سراسر جهان حق سلامت ميليون ها نفر 

به طور فزاينده اي در معرض تهديد قرار دارد.

مهسا گربندي
  گزارش  یک
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آبلهمرغانافزايشيشد
رئيس مركز مديري�ت بيماري هاي واگير وزارت بهداش�ت ضمن 
توضيح درباره وضعيت ب�روز آبله مرغان، در عي�ن حال اقدامات 
صورت گرفته در جهت رصد و حذف بيماري سرخك را تشريح كرد. 
شهنام عرشي، رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت 
در پاسخ به سؤالي درباره مشاهده موارد بيماري آبله مرغان و چگونگي 
وضعيت فعلي ب��روز اين بيماري اظه��ار كرد: ميزان ابت��لا به بيماري 
آبله مرغان در اوايل فصل بهار و اواخر فصل پاييز سال گذشته افزايش 
يافت. بررسي ميزان ابتلا به آبله مرغان طي سال گذشته از افزايش اين 

بيماري نسبت به سال هاي گذشته حكايت مي كند. 
وي درباره علل افزايش بيماري آبله مرغان در سال گذشته گفت: ارتباط 
كودكان به واسطه پروتكل هاي بهداشتي در دوران پاندمي كرونا كاهش 
يافته بود و به همين دليل ه��م ميزان ابتلا به بيم��اري آبله مرغان در 
سال هاي گذشته كاهش يافت. سال گذشته، ارتباط كودكان به واسطه 
بازگشت به زندگي عادي افزايش يافت و به همين دليل، ميزان ابتلا به 

آبله مرغان در سال 1۴۰۲ نسبت به سال هاي گذشته افزايش يافت. 
عرشي ادامه داد: صرف نظر از علل افزايش بيماري آبله مرغان در سال 
1۴۰۲ بايد گف��ت اين احتمال وجود دارد مي��زان ابتلا به اين بيماري 
در فصل به��ار افزايش يابد.  رئيس مركز مديري��ت بيماري هاي واگير 
وزارت بهداش��ت همچنين درباره وضعيت بروز س��رخك با توجه به 
اقدامات كشورمان در كنترل و حذف اين بيماري خاطر نشان كرد: اگر 
چه سرخك را كنترل كرده ايم و در مرحله حذف آن قرار داريم، اما به 
واسطه ش��ايع بودن اين بيماري در كشورهاي پاكستان و افغانستان و 
رفت و آمدها، با خطر بيماري سرخك مواجه هستيم.  عرشي ادامه داد: 
به دليل اينكه سرخك در كشورهاي همسايه شايع است، رصد و پايش 
اين بيماري مهم قلمداد مي شود؛ رصد و پايش سرخك بايد به نحوي 

باشد كه افراد واكسينه نشده از مرزهاي شرقي وارد كشور نشوند. 
رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت درباره ميزان 
ابتلا به سرخك در كش��ور گفت: سال گذش��ته، بيماري سرخك در 
استان هاي جنوب شرقي به ويژه شهرستان چابهار افزايش يافت و بر 

همين اساس هم اقدامات كنترلي انجام شد. 
وي با بيان اينكه چندين دوره واكسيناس��يون سرخك در استان هاي 
جنوب شرقي كشور به منظور كنترل شرايط انجام شد، افزود: وزارت 
بهداشت به واس��طه انجام واكسيناسيون توانس��ت اپيدمي سرخك 
در اس��تان هاي جنوب شرقي كش��ور را كنترل كند.  عرشي ادامه داد: 
خوشبختانه با پاندمي سرخك مواجه نيستيم، چراكه واكسيناسيون 
اين بيماري به صورت مس��تمر در تمام نقاط كش��ور انجام مي ش��ود. 
علاوه بر واكسيناسيون روتين وزارت بهداشت عليه بيماري سرخك، 

واكسيناسيون اضافه بر سازمان نيز در صورت نياز انجام مي شود. 
رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت گفت: كميته 
كشوري ايمن سازي توصيه كرده  اس��ت كه واكسن سرخك در شش 
ماهگي براي اطفال در مع��رض خطر تزريق ش��ود.  وي درباره برنامه 
واكسيناسيون سرخك در استان سيستان و بلوچستان نيز گفت: اگر 
ميزان ابتلا به سرخك در اس��تان سيستان و بلوچستان افزايش نيابد، 
برنامه واكسيناسيون روتين انجام مي شود. اگر موارد افرادي كه از مرزها 
وارد كشور مي شوند افزايش يابد، برنامه واكسيناسيون اضافه بر سازمان 

از سوي وزارت بهداشت انجام مي شود. 

كاهش39درصديبارشدرتهران
مدي�ر كل هواشناس�ي اس�تان ته�ران گف�ت: از ابت�داي س�ال 
زراعي )اول مه�ر ۱۴۰۲( تا ۱۵ فروردين س�ال جاري اين اس�تان 
نس�بت ب�ه بلندم�دت 3۹ درص�د كاهش ب�ارش داشته اس�ت. 
مازيار غلامي، مدير كل هواشناسي استان تهران درباره وضعيت بارش 
باران و دماي استان تهران اظهار كرد: از ابتداي سال زراعي يعني از اول 
مهر 1۴۰۲ تا 15 فروردين ماه جاري به شكل پهنه اي درسطح استان 
1۲۰ ميليمتر بارش داشتيم كه نسبت به بلند مدت ۳۹ درصد و نسبت 

به سال قبل ۴ درصد كاهش يافته است. 
وي ادامه داد: تمام شهرس��تان هاي استان تهران به جز سه شهرستان 
هم نسبت به بلندمدت و هم نسبت به سال قبل كاهش بارش داشته اند. 
بر اين اساس تنها شهرس��تان هاي فيروزكوه ۴۰ ميليمتر، دماوند۲۰ 
ميليمتر و شهريار 1۴ ميليمتر هم نسبت به سال قبل و هم نسبت به 

ميانگين بلندمدت بارش بيشتري دريافت كرده اند. 
مدير كل هواشناسي اس��تان تهران درباره وضعيت دما در فروردين و 
ارديبهشت ماه جاري گفت: از نظر تغييرات دما از ابتداي سال زراعي 
يعني از اول مهر 1۴۰۲ تا 15 فروردين ماه جاري متوسط دماي تهران 
۲ درجه سانتيگراد نسبت به ميانگين بلند مدت و 1/5 درجه نسبت به 

سال قبل افزايش يافته است. 
وي ادامه داد: پيش بيني هاي فصلي حكايت از اين دارد كه طي نيمه دوم 
فروردين و ارديبهشت متوسط دماي استان 1 تا 1/5 درجه سانتيگراد 
بالاتر از نرمال خواهد بود و متوسط بارش هم درخوشبينانه ترين حالت 

نزديك به وضعيت نرمال پيش بيني مي شود. 
غلامي در پاي��ان تأكيد كرد: با توجه به اينكه اس��تان تهران نس��بت 
به بلندمدت ۳۹ درصد كاهش ب��ارش دارد بنابراين ه��م مردم و هم 
نهادهايي مانند وزارت جهاد كش��اورزي باي��د مديريت مصارف آب و 
صرفه جويي را مد نظر قرار دهند، زيرا بارش ها نتوانسته مسئله كم آبي 

تهران را حل كند. 

توقيف150خودرويحملپسماند
درپايتخت

مدير عام�ل س�ازمان مديريت پس�ماند ش�هرداري ته�ران در 
گزارش�ي ضمن بيان جزئي�ات فعاليت هاي اين س�ازمان از توليد 
روزان�ه ۱۵۰ تن زبال�ه تنها در ي�ك ناحي�ه از پايتخت خب�ر داد. 
رضا محمدي، مدير عامل سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران كه 
براي ارائه گزارشي از فعاليت هاي سازمان به اعضاي شورا در صحن شورا 
حاضر شده بود، از مهروموم ۸5 مجموعه ضايعات فروشي و توقيف بيش 

از 15۰ خودروي حمل غيرمجاز پسماند در شش ماه اخير خبر داد. 
رضا محمدي گفت: ضايعات فروش��ي ها بدون دخالت ش��هرداري در 
س��امانه مجوزها، اجازه فعاليت دريافت كرده بودن��د كه ما جلوي اين 

درگاه را گرفتيم.  
مدير عامل سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران همچنين با بيان 
اينكه آراسته نبودن شهر ناشي از فعاليت زباله گردها در يك ماه گذشته 
كاهش ۷۰ درصدي داشته است، افزود: اين طرح تا پايان فروردين ادامه 

خواهد يافت تا ميزان زباله گردي، مجدد كاهش يابد. 
رضا محمدي همچنين از تولي��د روزانه 15۰ تن زبال��ه در يك ناحيه 
پايتخت خبر داد و گفت: ناحيه سه منطقه ۲1 روزانه 15 تن و يكي ديگر 
از نواحي شهر روزانه 15۰ تن توليد زباله دارد.  رضا محمدي همچنين 
از كاهش 5۰ درصدي شكايت شهروندان از عملكرد مديريت پسماند 
در سامانه 1۳۷ خبر داد و گفت: ما از نگاه سامانه 1۳۷ عملكرد سازمان 
مديريت پس��ماند را در 1۰ مورد بررس��ي كرديم به طوري كه در تير 
۳۶هزار و ۶۰۲ شكايت از عملكرد مديريت پسماند داشتيم، اما در بهمن 
نارضايتي ها به 1۸ هزار مورد رس��يد.  رضا محمدي افزود: با وجود اين، 

معتقديم همين 5۰ درصد نيز ميزان بالايي است و بايد كاهش يابد. 

300هزارميلياردتوماندرتهران
برايمسكنهزينهميشود

معاون شهرس�ازي و معم�اري ش�هرداري تهران گفت: در س�ال 
جاري 3۰۰ ه�زار ميلي�ارد توم�ان وارد توليد مس�كن در تهران 
مي ش�ود و قطعاً بازار دلار و طلا ي�ك مقدار به آرامش مي رس�د. 
حميدرضا صارمي، معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران گفت: 
برخي از دوستان مي گويند برويم در كشورهاي همسايه سرمايه گذاري 
كنيم، اما به اعتقاد من جمعاً كشورهاي اطراف ايران به اندازه كشور ما 

نيستند و بايد ياد بگيريم در كشور خودمان سرمايه گذاري كنيم. 
وي افزود: مطالعات نش��ان داده  هر سالي كه در كش��ور ساخت و ساز 
افزايش پيدا كرده، مشكلات اقتصادي از قبيل افزايش دلار و طلا كمتر 
بوده است. ما در سال گذشته در بخش شهرسازي شهر تهران نزديك به 

۲۰ هزار ميليارد تومان مشاركت داشتيم. 
معاون شهرداري تهران بيان كرد: امسال ۳۰۰هزار ميليارد تومان وارد 
توليد مس��كن در تهران مي ش��ود؛ قطعاً بازار دلار و طلا يك مقدار به 

آرامش مي رسد. 

50هزارتاكسيبرقي
واردپايتختميشود

سرپرست سازمان تاكسيراني ش�هر تهران گفت: در سال جاري 
ش�اهد ورود تدريج�ي بي�ش از ۵۰ هزار تاكس�ي برق�ي از محل 
توافقات شهرداري با وزارت صمت و قرارداد با چين خواهيم بود. 
شادي مالكي، سرپرست سازمان تاكس��يراني شهر تهران درباره ورود 
تاكسي هاي برقي به ش��هر تهران اظهار كرد: قرار است ۲۷هزارو5۰۰ 
دستگاه تاكسي برقي از محل قرارداد شهرداري با شركت هاي چيني 
وارد تهران ش��ود و ۲۷ هزار تاكس��ي ديگر از طري��ق وزارت صمت به 

شهرداري تهران ارائه شود. 
وي ادامه داد: چهار ش��ركت خودروس��از، خودروه��اي برقي خود را 
معرفي كرده اند، توافقنامه ها امضا شده و تعدادي تاكسي نيز رونمايي 
شده است، اما همه آنها در انتظار پلاك گذاري هستند؛ بعد از نصب پلاك 

»ت«، فعاليت اين خودروها در خطوط تعيين شده آغاز خواهد شد. 
سرپرست سازمان تاكسيراني شهر تهران با بيان اينكه در سال جاري 
به تدريج ش��اهد ورود بيش از 5۰ هزار تاكسي برقي به تهران خواهيم 
بود، تصريح كرد: بخشي از اين تاكسي ها در قالب شركت مالكي راهبري 
مي شوند و بر تعداد فعلي تاكسي هاي شهر تهران افزوده خواهند شد، 
اما بخش ديگر اين تاكس��ي ها جايگزين تاكس��ي هاي فرسوده فعلي 
خواهند شد.  وي افزود: مدل هاي مالي نحوه بهره برداري از تاكسي ها 
در كميته هاي تخصصي در حال بررسي است و به محض نصب پلاك 
»ت«، مدل هاي مشاركتي آنها نيز اعلام مي شود.  به گفته مالكي، اين 

تاكسي هاي برقي حدود يك ميليارد تومان قيمت دارد. 

4محكوممحيطزيستيباعفورهبريآزادمیشوند
وكي�ل پرون�ده محكوم�ان محيط زيس�تي 
گفت: چه�ار محك�وم اي�ن پرون�ده در عفو 
اخي�ر رهب�ر معظ�م انق�لاب ب�ه مناس�بت 
مي ش�وند.  آزاد  فط�ر  س�عيد  عي�د 
حج��ت كرمان��ي، وكي��ل پرون��ده محكومان 
محيط زيستي شمول عفو اخير اعلامي از سوي 
رهبري به متهمان محيط زيستي را تأييد و ابراز 
اميدواري كرد كه اين اف��راد در روزهاي آتي از 
زن��دان آزاد ش��وند.  وي افزود: اي��ن موضوع در 
زندان به موكلانم اعلام ش��ده و ب��ا آنها صحبت 
كردم و تأييد كردند كه اين خب��ر به اطلاع آنها 
رسيده است.  اين وكيل دادگستري توضيح داد: 
اين پرونده با ۹ نفر تشكيل ش��ده بود كه يكي از 

متهمان پيش از پايان رسيدگي به پرونده فوت 
كرد، يك نفر با پايان محكوميت، يك نفر با رأي 
باز و يك نفر هم با تبادل آزاد ش��دند، همچنين 
يك نف��ر از محكومان اين پرونده مش��مول عفو 

محكومان در سال ۹۸ قرار گرفته بود. 
كرماني ابراز اميدواري كرد با آزاد شدن چهار نفر 
باقيمانده از محكومان، اين پرونده مختومه شود. 
گفتني اس��ت پرون��ده فعالان محيط زيس��تي 
در ش��عبه 15 دادگاه انقلاب به رياس��ت قاضي 
صلواتي رسيدگي شد و مراد طاهباز، سام رجبي، 
اميرحسين خالقي، هومن جوكار، سپيده كاشاني، 
نيلوفر بياني، طاهر قديريان و عبدالرضا كوهپايه 
متهمان اين پرونده بودند.  بر اساس رأي صادره، 

مراد طاهباز فرزند قاسم به جرم همكاري با دولت 
متخاصم امريكا به 1۰ س��ال حب��س و رد وجوه 

دريافتي از دولت امريكا محكوم شده است. 
نيلوفر بياني فرزند يوس��ف به ج��رم همكاري با 
دولت متخاصم امريكا به 1۰ س��ال حبس و رد 
وجوه دريافتي از دولت امريكا محكوم شده است. 
هومن جوكار، فرزند هوشنگ به جرم همكاري 
با دولت متخاصم امريكا به هشت سال حبس و 
طاهر قديريان به جرم همكاري با دولت مخاصم 
امريكا به هشت سال حبس محكوم شده بودند. 

س��ام رجبي تبريز، فرزند پرويز به ش��ش سال 
حبس، س��پيده كاشاني به ش��ش سال حبس، 
اميرحس��ين خالقي حميدي به جرم جاسوسي 

به شش سال حبس و عبدالرضا كوهپايه به جرم 
اجتماع و تباني به قصد اقدام عليه امنتي به چهار 

سال حبس محكوم شده بودند. 
روز گذشته 1۸ فروردين و در آستانه عيد سعيد 
فطر رهبر معظم انقلاب اس��لامي با در خواست 
رئيس قوه قضائيه براي عف��و، تخفيف و تبديل 
مجازات بيش از ۲ هزار نفر از محكومان محاكم 
موافقت كردن��د كه 11 نفر از آنه��ا از محكومان 

مربوط به پرونده هاي امنيتي بودند. 
بر اساس اين گزارش، بنابر عفو اخير رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي، نيلوفر بيان��ي، هومن جوكار، 
طاهر قديريان و س��پيده كاش��اني از زندان آزاد 

مي شوند. 

   ویژه

ايرنا


